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Ob zaključku poslovanja I. pol
letja  letos je  v podjetju  ostanek 
čistega dohodka 195 milijonov 
Sdin. Od tega zneska m oramo 
odšteti 100 milijonov Sdin, za ko
likor m oram o znižati cene neku- 
rantnem u blagu. Ta rezultat je 
dosežen ob proizvodnji 8 mili
ja rd  110 milijonov. V prim erjavi 
s prejšnjim  letom je to lep re
zultat. Ce pa prim erjam o ta či
sti dohodek (95 milijonov Sdin) 
s proizvodnjo (8,110 m ilijarde 
Sdin), so ta  sredstva minimalna. 
Pri tem je-nujno upoštevati tudi 
to, da je Delamaris podjetje, ki 
je najm anj 10 let v zaostanku 
z modernizacijo, ki nim a niti re
zervnega sklada niti minimalnih 
sredstev am ortizacije za obnovo 
in m odernizacijo proizvodnje. 
N adaljnji razvoj Delamarisa pa 
je izključno odvisen od tega, ka
ko h itro  nam bo uspelo nadom e
stiti zaostalost v proizvodnji in 
m odernizaciji proizvodne kapaci
tete, da bomo konkurenčni in 
uspešni. Ti rezultati m oderniza
cije bodo vidni šele pozneje.

Trenutno nam je uspelo raz
prodati zaloge v celoti. V skla
dišču je  ostalo nekaj nekurant- 
nega blaga, katerega vrednost bo 
potrebno ustrezno znižati in ga 
po znižanih cenah odprodati. Od
prodaja tega blaga po sedanji 
vrednosti te rja  nam reč več let, 
kar pa veže preveč finančnih 
sredstev podjetja.

Ob svojem nastopu v Delama
risu sem delavskemu svetu pred
ložil program , v katerem  so pre
dlogi za sanacijo stanja. V skla
du s temi predlogi sem zelo ja
sno povedal,
— da v letošnjem  letu ne pride 

v poštev nobena delitev viška 
sredstev, če hočemo tudi per
spektivno zagotoviti izplačeva
nje osebnih dohodkov. Mi
slim, da m oram o vprašanje 
osebnih dohodkov postopom a 
urejevati tako, da zagotovimo 
racionalno in boljše poslova
nje.

Strokovne službe že obdeluje
jo problem atiko in pripravljajo  
predloge za sistem nagrajevanja 
v podjetju. Že sedaj je popolno
ma jasno, da bo sistem nagraje
vanja tem eljil na uspehih podje
tja  in da bo učinkovit le takrat, 
če bosta učinkoviti naša proiz
vodna moč in konkurenčnost na 
tržišču. Da pa to  zagotovimo, je 
nujno vložiti vsa razpoložljiva 
sredstva v m odernizacijo (to je 
sedaj 95 milijonov Sdin). Takš
na politika te rja  tudi usklajeva
nje in uspešno delo strokovnih 
kadrov, ki jih  je  potrebno u st
rezno stim ulirati in jim  zagoto
viti prim erne pogoje za delo. 
Prav tako je nujno potrebno ure
diti tarifna vprašanja ribičev, 
da si zagotovimo ulov oziroma 
surovinsko osnovo za proizvod
njo. Ob vseh teh vprašanjih pa 
m oram o urediti tudi vprašanje 
najnižjih osebnih dohodkov v 
podjetju.

Rešitev teh vprašanj nam  bo 
omogočila v bodoče zagotoviti 
stabilnejšo politiko osebnih do
hodkov.

S tem se obračam  na vse čla
ne kolektiva in politične organi
zacije v Delamarisu, da te napo
re razum ejo in me pri tem delu 
podprejo, kot ste me podpirali 
do sedaj. Pri tem se zavedajmo, 
da nam  bo le reševanje perečih 
problemov in ustvarjanje pogo

jev za učinkovito delo omogoči
lo v bodoče stalne in višje oseb
ne dohodke.

v. d. glavnega direktorja: 
Andrej Verbič, l.r .

Ena od številnih praktikantk je 
tudi Milena Ziherl, ki jo vidimo 
na delovnem mestu v fakturnem 

oddelku

* * * * * * * * * * * * * *  * * * * * * * * * * * *  * j* .* * * .* * * * * * * * * * * * * * * *

Uresničevanje reform e ni odvisno samo od sistemskih 

rešitev, marveč enako tudi od politične, m oralne 

in delovne podpore samih proizvajalcev, kakor tudi 

delovnih organizacij.
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Teze za razpravo o združevanju oziroma 
sodelovanju podjetij: 

Agraria - Delamaris - Slavnik
I. Uvod

Gospodarski razvoj, m oderna 
tehnologija in vedno večja kon
kurenca na kompleksnem tržišču 
proizvodov in storitev nas silijo v 
razm išljanje, kako bomo poslo
vali ju tri. Razdrobljenost sred
stev za delo, razdrobljenost ka
pitala, predvsem pa disperzija 
sposobnih kadrov je  glavni vzrok 
za počasni razvoj posameznih 
podjetij. Specializacija in deli
tev dela ob istočasnem  združe
vanju umskih, finančnih in teh
noloških kapacitet nam  brez dvo
m a ustvarja  pogoje hitrejšega 
razvoja. Do tega in podobnih 
spoznanj so posamezna podjetja 
v svetu, pa tudi dom a že prišla, 
mnoga pa do takšnega spoznanja 
prihajajo, ker jih v to silijo trž
ni pogoji, ki se iz dneva v dan 
bolj zaostrujejo.

Večina naših gospodarskih or
ganizacij, ki se nahajajo  v kon- 
junkturnem  položaju, posluje us
pešno, vendar nobena ni prepri
čana, koliko časa bo lahko tako 
poslovala. Dejstvo, da močnejši 
v razdobju recesij lahko lažje 
zdržijo, je tudi v našem gospo
darstvu prišlo do izraza. Glede 
na izkušnje v tujini in deloma 
tudi doma, te r glede na rezulta
te, ki jih ta  podjetja  ustvarjajo , 
lahko trdimo, da so integracijski 
procesi nujnost. Seveda so tako 
združena podjetja  efikasna v svo
ji poslovni politiki le tedaj, če 
je združitev tem eljito priprav
ljena. Polovičnost največkrat ne 
daje predvidenih rezultatov, kar 
pa ima zelo slab vpliv na poslov
nost, kakor tudi na m oralo de
lavcev in na javno m nenje na
sploh.

Danes se podjetja združujejo 
čvrsto in m anj čvrsto, v glavnem 
se pa združujejo podjetja  iste 
ali sorodne panoge. Želo malo 
pa je  podjetij z različnimi pred
meti pooslovanja, ki bi se zdru
ževala in v takem  združevanju 
našla svoj večji dohodek. V Slo
veniji ni p rim era združevanja 
takih podjetij s tako različnim 
predm etom  poslovanja, kot jih 
im ajo Agraria, Delamaris in Slav
nik. Prim er takega združevanja 
(km etijstvo, proizvodnja, turi- 
~om, prom et in trgovina), ki je 
uspešno, je MIGROS v Švici itd.

Dejstvo je, da je malim oz. 
srednjim  podjetjem  čas štet in 
jih bo vse ostrejša konkurenčna 
borba, razen tistih, ki im ajo spe
cifični položaj, eliminirala. Kako 
teče razvoj, je jasno razvidno v

zadnjih letih v Zahodni Evropi. 
Prav tako je tudi lahko naslutiti, 
kakšna prihodnost se obeta m a
lim podjetjem  v naslednjih petih 
letih v Jugoslaviji. Nobeno od 
navedenih treh podjetij ne more 
v krajšem  časovnem obdobju po
stati veliko, ne da bi se pripoji
lo, ali se združilo v tej ali oni 
obliki z nekim drugim  podjet
jem.

Bodoči razvoj naših treh pod
jetij ne sme sloneti samo na 
iskanju razvoja, dobre organiza
cije, optim alnih investicij itd. 
samo za naša tri podjetja. Tu 
gre za to, da se odpro vsi ka
nali, da se poiščejo vse prednosti 
še za nadaljn jo  integracijo, ozi
rom a sodelovanje tudi z ostalim i 
podjetji na obali in tudi dlje. 
Vrsti drugih podjetij prav goto
vo že v tem trenutku ne kaže 
drugega, kot da razm išljajo o 
istih problem ih združevanja, kot 
to razm išljam o mi.

II. Prednosti združevanja

K oristnost združevanja naših 
treh  podjetij se kaže predvsem 
v naslednjem :

1. Prednost združevanja je 
predvsem v bodočem skupnem 
razvojnem program u. Ta bo per
spektivno zagotavljal razvoj ti
stih dejavnosti, ki bodo dajale 
najoptim alnejše rezultate, isto
časno pa povezoval dejavnosti 
združenih podjetij kot so: proiz
vodnja, trgovina, gostinstvo, ho
telirstvo, transport in druge. To 
se bo doseglo v tem program u z 
enotnim  usm erjanjem  sredstev, 
z usklajenim  kadrovanjem  in iz
koriščanjem  kadrov in predvsem 
z usklajeno poslovno politiko.

2. Povečanje ekonomičnosti po
slovanja na osnovi koncentraci
je denarnih sredstev (večja m a
sa denarnih sredstev, širši m a
nevrski p rostor te r povečanje 
likvidnosti, večja likvidnost vpli
va na zm anjšanje stroškov, oz. 
zvečanje dohodkov).

3. Povečanje ekonomičnosti po
slovanja na osnovi koncentracije 
zalog surovin, m ateriala, trgov
skega blaga, k ar v končni fazi 
ponteni zm anjšanje zalog na mi
nimum (optim alno zalogo).

4. Povečanje ekonomičnosti po
slovanja na osnovi prihrankov in 
večje efikasnosti pri združeva
n ju  in enotni organizaciji s tro 
kovnih služb in pomožnih de
javnosti.

5. Povečanje ekonomičnosti po
slovanja pri medsebojnem oskr
bovanju s surovinami, polproiz
vodi in gotovimi proizvodi.

6. Večji vpliv na gospodarske 
in politične dejavnike. Družbeno 
politične skupnosti in tudi ban
ka im ajo določen vpliv na celo
ten razvoj gospodarstva, na raz
voj posameznih regij ali na raz- 
tej situaciji združena podjetja 
voj posameznih panog. Prav v 
z različnim predm etom  poslova
n ja  še bolj postanejo odločujoč 
faktor ne le lastnega pospešene
ga gospodarskega razvoja, am
pak tudi odločujoč faktor pospe
šenega gospodarskega razvoja na 
svojem območju. Velik kapital, 
ki ima začrtano perspektivo, lah
ko odločilno vpliva na odločitve 
družbeno politične skupnosti ali 
odločitve bank, kot tudi drugih 
gospodarskih in negospodarskih 
dejavnikov.

III. Načela združevanja

Pri načinu združevanja navede
nih treh podjetij naj se upošte
vajo naslednja načela:

1. Osnovno ekonomsko načelo 
združenega podjetja  je sam o
stojnost združenih organizacij s 
svojim rentabilitetnim  in eko
nomskim računom  v okviru skup
nega razvojnega program a.

Izhajajoč iz tega načela bo 
potrebno usklajevati rentabilnost 
in ekonomiko vseh združenih 
podjetij te r v določenih ali iz
jem nih prim erih, na podlagi 
skupne odločitve, podrediti eko
nomski interes posameznega pod
je tja  celoti.

2. Dohodek posameznega zdru
ženega dela podjetja se lahko 
preliva v skupna sredstva samo 
v obliki skupnega financiranja 
po skupnem  razvojnem  progra
mu in to v obliki posojil preko 
interne banke ali pa preko po
slovnih bank, odvisno od tega, 
kako bi se to skupno financira
nje organiziralo oz. v kakšni ob
liki bi bilo rentabilnejše. Preliva
nje dohodka v druge namene, to 
je za k ritje  stroškov posameznih 
nodjetij oz. za osebne dohodke 
in dingo ne bi smelo biti mož
no. Kolikor pa bi se to spora
zumno dovolilo, bi m oralo biti 
tudi to prelivanje samo pod nazi
vom posojilo, to je kot začasna 
investicija ali sanacija.
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3. Integracija navedenih podje
tij ne bi v nobenem prim eru 
smela om ejevati oziroma ovira
ti integracijske program e obsto
ječih podjetij z organizacijami, 
ki se po svoji dejavnosti lahko 
vključijo v obstoječe podjetje.

Predvidena nadaljnja združeva
n ja  m orajo biti v skladu z raz
vojnim program om  združenega 
podjetja.

IV. Splošna pravna in organiza
cijska s truk tu ra  podjetja

Združenje med Agrario, Dela
m arisom  in Slavnikom bi iz p ra
vnega gledišča bilo združeno pod
jetje, v katerem  bi vse organi
zacije v sestavu tega podjetja 
ohranile svojo sam oupravnost in 
sam ostojnost. Združeno podjetje 
kot celota bi bilo sam ostojna go
spodarska organizacija in prav
na oseba, hkrati pa bi bile prav
ne osebe tudi organizacije v 
njegovem sestavu. Ker je zdru
ženo podjetje enotno podjetje, 
bi vse organizacije v njegovem 
sestavu izvrševale svoje pravice 
in obveznosti v skladu s sta tu 
tom, razvojnim program om , pla
ni in drugimi akti podjetja.

Pri integraciji podjetij v obli
ki združenega dela bi bilo po
trebno organizirati skupne stro 
kovne službe povsod tam, k jer 
posamezna podjetja  ali zaradi 
svojega obsega ali pa zaradi na
čina organizacije niso sposobna 
in ne m orejo organizirati dovolj 
kvalitetnih in strokovno sposob
nih služb. Skupne službe bi se 
morale organizirati tudi v pri
meru, ko lahko rešujejo stro
kovne probleme, ki so enotni za 
vsa združena podjetja  in ki omo
gočajo enoten razvoj in enotna 
usm erjanja združenih podjetij.

Skupne službe so lahko nasled
nje:

1. Skupna razvojno-programska 
služba, ki naj bi delala na per
spektivnem razvoju in dolgoroč
nih program ih združenega pod
jetja . kakor tudi posameznih po
djetij, ki naj bi usklajevala k ra t
koročne pogodbe posameznih 
podjetij, usm erjala razvojno po
litiko in s tem perspektivno 
vključevala vsa podjetja  v širši 
gospodarski razvoj jugoslovan
ske in m ednarodne blagovne me
njave.

2. Skupna komercialna služba, 
ki naj bi predvsem analizirala 
trg za vsa podjetja, Iskala nova 
tržišča, usklajevala proizvodnjo 
s trgom, iskala nove možnosti 
proizvodnje z ozirom na razvoj 
trga ter istočasno vodila enotno 
poslovno - komercialno politiko 
vseh združenih podjetij.

3. Kot enotna služba naj bi 
bila tudi kadrovska, ki bi mora
la skrbeti za enotno kadrovsko 
politiko zaradi čim boljšega 
strokovnega izkoriščanja posa
meznih kadrov, njih specializaci
je, zamenjave - kadrov, reševa

nja  sezonskih in nesezonskih ko
nic, organiziranja sistem atične 
vzgoje kadrov s tem v zvezi, pri
pravo kadrov z dolgoročnimi 
programi, usklajeno s program- 
sko-razvojno službo.

4. Prim em o bi bilo, da bi bila 
tudi pravna služba enotna in to 
poslovno-pravna, kakor tudi sa- 
moupravno-pravna služba, k jer 
bi se lahko kadri bolj specializi
rali in bi preko pravne službe do- 
segli bolj enotno reševanje no tra
nje organizacije, kakor tudi prav
nih stališč nasploh.

5. Možno bi bilo organizirati 
tudi enotno tehnološko službo ali 
v sklopu razvojne službe, s či
m er bi zopet dosegli koncentra
cijo strokovnih kadrov, prim er
no specializacijo, s tem pa tudi 
obdelavo posameznih problemov 
po različnih plateh, kakor je za 
posamezni tehnološki postopek 
potrebno. Prav tako bi v sklo
pu enotne tehnološke službe lah
ko organizirali kvaliteten tehnič
no oprem ljen in strokovno zase
den skupni laboratorij, ki bi slu
žil celotni tehnološki in tudi teh
nični službi posameznih podje-
tij’ • -  ,6. Služba za organizacijo de
la, ki bi delovala za napredek in 
m odernizacijo proizvodnih, go
stinskih, turističnih in ostalih 
poslovnih ter organizacijskih 
enot.

7. Skupni m ehanografski cen
ter za vsa združena podjetja, s 
čim er bi se doseglo enotno za
jem anje dogodkov, polnost izko
riščanja inehanografskih naprav, 
rešitev program skih služb z me- 
hanografskim centrom  in tudi 
tehnična obdelava podatkov in 
dokumentacije.

Poleg organiziranja določenih 
skupnih služb bi se m orala iz
vršiti tudi integracija določenih 
operativnih dejavnosti in to na 
dva možna načina:

— nekatere dejavnosti, kakor 
je zunanjetrgovinska, m alopro
dajna m reža in podobne, naj bi 
se integrirale tako, da bi se od
dvojilo iz sedanjih podjetij ter 
bi se iz njih organiziralo novo 
podjetje kot pravna oseba ter 
kot enakovreden član združene
ga podjetja, ki bi opravljalo do
sedanje in razširjene naloge za 
sedaj obstoječa podjetja;

— določene dejavnosti, kakor 
so servisne službe, transport in 
podobno, bi se lahko organizira
le tako, da bi bile centralno or
ganizirane pri tistem  podjetju, 
ki ima največjo potrebo po ta
kih službah, ki jih  ima že sedaj 
najbolje organizirane in ki ima 
največje možnosti za širjenje in 
sodelovanje teh služb, s tem, da 
bi vršilo usluge za vsa združe
na podjetja. Sm atram o, da bi se 
lahko izvršila integracija nasled- 
nih operativnih dejavnosti:

— zunanjetrgovinska dejavnost 
s tem, da bi bila lahko podjetje 
z dejavnostjo, ki jo  im ajo sedaj 
Agraria, Delamaris in Slavnik,

— vseh prodajnih in prodajno- 
skladiščnih kapacitet obstoječih 
podjetij v skupno prodajno m re
žo,

— skupno organiziranje trans
porta — tovornega in združeva
nje tovornih kapacitet,

— skupno organiziranje in ter
nih servisnih služb,

— enotna obdelava in vključe
vanje v prom et v Luki Koper in 
v prosti carinski coni, ali v ob
liki sam ostojne organizacije, ali 
pa v obliki določenih skupnih 
služb in organiziranju skupnih 
dejavnosti v prosti carinski co
ni.

Od integracije podjetij v zdru
ženo podjetje ne bi smeli priča
kovati takojšnjih  poslovnih in 
ekonomskih rezultatov. Takšna

Z letošnjega folklornega festivala na slovenski obali
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integracija sam a na sebi ne po
veča v bistvu posameznih dejav
nosti obstoječih podjetij in ne 
reši s sam im  aktom  integracije 
določene probleme, pač pa ust
varja  pozitivne pogoje, da se po
samezne dejavnosti, posamezne 
službe perspektivno razvijajo in 
na višjem nivoju te r s to  per
spektivo omogočijo ustvarja ti 
boljše ekonomske rezultate.

V. Postopek integracije

Na podlagi teh tez naj strokov
ni in sam oupravni organi raz
pravljajo  o načelnih vprašanjih 
in naj zavzamejo načelna stali
šča o upravičenosti predlagane
ga združevanja podjetij. Na po
dlagi pozitivnega stališča sam o
upravnih organov in zadolžitve 
strokovnih služb se bo izdelal 
elaborat o integraciji.

E laborat o integraciji je  lah
ko izdelan do konca oktobra t.
1. Na podlagi tega elaborata se 
bodo lahko delavski sveti do
končno odločili za ali proti in
tegraciji in določili datum  refe
rendum a in datum  združitve.

VI. Zaključek
Po postopku integracije naj bi 

sam oupravni organi sprejeli na
čelne odločitve v 14 dneh. V ča
su priprav za integracijo bi bilo 
potrebno že reševati nekatera 
skupna vprašanja sporazumno 
in se poslovno čimbolj povezo
vati. Takšna vprašanja so pred
vsem naslednja:

— podjetja  m orajo razpravlja
ti o integraciji na osnovi istih 
tez in enakih zaključkov in tudi 
časovno čimbolj usklajeno,

— podjetja  naj bi se poslov
no povezovala že pred združitvi
jo  tam , k je r bo možno najti 
skupni ekonom ski Interes, že 
sedaj se kažejo osnove za skup
no delo pri organizaciji propa
gande, p ri skupnem  investiranju 
prodajnih in turističnih objek
tov, pri skupnem  izkoriščanju 
skladišč in skladiščne službe, pri 
enotnem  reševanju oskrbe z de
vizami, pri iskanju  in zagotav
ljanju  lokacij za poslovne objek
te in objekte družbenega stan
darda,

— še pred integracijo bo po
trebno intenzivno iskati nove

strokovne kadre, predvsem za 
določene skupne strokovne služ
be,

— podjetja  naj bi čim prej po
skrbela za skupno reševanje 
izobraževanja strokovnih kadrov
v skupnem  izobraževalnem cen
tru,

— v integraciji m orajo pred
vsem m lajši kadri videti polno 
možnost razvoja in strokovnega 
napredovanja, prav tako pa mo
rajo  tudi ostali kadri im eti za
dostne možnosti pravilnega iz
koriščanja strokovnih sposobno
sti,

— prav bi bilo, da se že pred 
integracijo iščejo možnosti za 
združevanje likvidnih sredstev 
podjetij preko bančnih organiza
cij.
Koper, 13. 7. 1970.

Teze so sestavili na podlagi 
zadolžitve glavnih direktor
jev strokovni delavci:
— AGRARIA
— DELAMARIS
— SLAVNIK

S seje
Odgovorne odločitve

Seja delavskega sveta, ki je 
bila 22. junija 1970, je imela ob
širen in pomemben dnevni red.

Obravnavan je bil letni plan, 
ki nakazuje predvideno realiza
cijo 171,963.000 din in 2,397.000 
dohodka. DS je plan načeloma 
sprejel in ga je dal v obravnavo 
strokovnim službam in celotne
mu delovnemu kolektivu.

Druga pomembna zadeva na 
delavskem svetu so bile investi
cije. Za odpravo ozkih grl je 
odobrena investicija v znesku
4,020.000 din. Načeloma je bila 
odobrena tudi druga faza bodo
čih investicij v znesku 3,140.925 
din. Za predlagane bodoče inve
sticije bodo izdelani ekonomski 
elaborati, o katerih bo delavski 
svet še razpravljal.

V zvezi z nabavo osnovnih 
sredstev in inventarja manjše 
vrednosti je DS pooblastil glav
nega direktorja, ki lahko naba
vi osnovno sredstvo do vredno
sti 3.000 din za eno naročilo. O 
nabavah noroča delavskemu sve
tu ob polletnem in zaključnem 
računu.

Glede prodaje motorne ladje 
»KNEŽAK« je ostala zadeva še 
nadalje nerešena. Spremenjen pa 
je bil sklep z dne 6. 2. 1970 o 
prodaji ladje, tako da je Izklic
na cena enaka knjižni vrednosti 
per 31. 3. 1970. Delavski svet je

delavskega sveta
nadalje sprejel organizacijsko 
shemo posameznih enot podjet
ja, ki jo je pripravil Zavod za 
organizacijo poslovanja iz Ljub
ljane. Predložena shema se spre
meni v toliko, da se maloprodaja 
izloči iz prodajne službe in vklju
či v pripravo odpreme in trans
porta. Tajništvo družbeno-politič- 
nih organizacij se pa izloči iz 
organizacijske sheme podjetja.

Sprejeto je bilo, da se neupo
rabna osnovna sredstva, drobni 
inventar in drugo blago odpro

daja po dnevnih cenah. Glavni 
direktor določi odgovorno služ
bo, ki izvaja prodajo. O izvršenih 
prodajah poroča delavskemu 
svetu glavni direktor četrtletno.

Za oročanje sredstev trgov
skim podjetjem je bilo odobre
nih 240.000 din. S tem je DS za 
leto 1970 zaključil odobravanje 
sredstev v te namene.

Iz stanovanjskega sklada pod
jetja se bodo kupila tri trosob- 
na stanovanja v Izoli. Delama
ris bo plačal 70 odstotkov vred-

DS na zasedanju ob razpravi o planu
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nosti stanovanja v vrednosti 
315.315 din. Stanovanja bodo vse
ljiva v jeseni tega leta. Stano
vanjsko podjetje prispeva 30 od
stotkov sredstev. Razpolagalno 
pravico bo imel Delamaris. Za 
posojila za gradnjo oziroma na
kup stanovanj se iz stanovanj
skega sklada dodeli 90.000 din. 
S sredstvi razpolaga kom isija za 
družbeni standard.

Sprejeti so bili sprem enjeni 
rangi pravilnika o delitvi oseb
nih dohodkov za skladiščnike. 
S trojnik in pomočnik v oddelku 
hranil v prahu bosta zaradi zdra
vju škodljivih pogojev prejem ala 
um i dodatek v višini 0,40 din. 
Upravljavcema bazenov za ku
hanje kokoši na oddelku para
dižnika pa je priznan um i do
datek v višini 1 din, zaradi moč
ne koncentracije pare pri delu.

Ob uvajanju nove organizacije
v podjetju  se ponekod form irajo 
nova delovna mesta. Ker je uva- 
ianie nove organizacije proces, 
ki bo zaključen koncem leta, je 
delavski svet pooblastil, da za 
nova delovna m esta določa akon
tacijo na osebni dohodek glavni 
direktor na predlog splošnega 
sektorja. Akontacije na osebne 
dohodke na teh delovnih m estih 
m orajo biti v skladu z osebnimi 
dohodki na podobnih delovnih 
m estih, kot to predvideva p ra
vilnik o delitvi osebnih dohod
kov. Akontacije na OD za na 
novo sprejete strokovnjake do

O planu za leto 1970 smo imeli 
številne sestanke in razprave. O 
njem  je razpravljal delavski svet 
in ga načelno sprejel, obravna
vali so ga sveti delovnih enot 
in strokovne službe.

Te razprave so dale številne 
koristne predloge in pripombe, 
ki jih  je  kom isija za plan obrav
navala in sprejela ustrezne skle
pe za njihovo uresničitev, neka
terih že v letošnjem  letu, drugih 
po v planu za prihodnje leto.

SVET DELOVNE ENOTE 
SLUŽBE SREDSTEV je predla 
gal, da se letni plan razširi tudi 
na plan uvajanja novih izdelkov, 
ki naj prinesejo podjetju  boljšo 
rentabilnost. Komisija je skle
nila, da se ta  predlog osvoji In 
da bosta za sestavitev tega pla
na zadolžena sektor m arketinga 
in razvojni sektor.

Kom isija za plan je tudi osvo
jila  predlog te delovne enote, 
da proglasi vse delovne enote, 
ki naročajo dela pri tej službi, 
za odgovorne glede višine stro
škov, potrebnih za izvršitev na
ročenih del. Delo, ki Je pravo
časno naročeno in za izvršitev

loča glavni direktor na predlog 
splošnega sektorja. Izjemoma 
lahko akontacije na OD na no
vo sprejetih strokovnjakov od
stopajo od m eril pravilnika o 
osebnih dohodkih.

Delavski svet je zavrnil pred
log razširitve predm eta poslova
n ja  na opravljanje zunanjetrgo
vinskega prom eta za svoje potre
be in za potrebe drugih delovnih 
organizacij, zastopanje tujih 
firm, m ednarodno trgovinsko po
sredovanje, prevoz blaga z last
nim i prevoznimi sredstvi, proiz
vodnjo sadnih in drugih sokov 
ter osvežilnih napitkov, trgovi
no—prom et s sadnimi in drugi
mi sokovi te r osvežilnimi napit
ki, ker ni bilo za to utem eljene 
ekonomske upravičenosti take 
razširitve.

Na podlagi izračuna rentabil
nosti je delavski svet dal so
glasje, da se v Desklah pri Novi 
Gorici odpre ribarnica z enim 
delovnim mestom.

Končno je bila dodeljena en
k ratna pomoč v višini 10.000 din 
Antonu Damjanjeviču — ribiču, 
ki je preteklo leto zaradi delov
ne nezgode postal 60-odstotni in
valid, da bi mu omogočili naba
vo proteze za roko.

Člani delavskega sveta so pre
jeli tudi inform acijo o finanč
nem stanju za I. trom esečje s 
mulatki za 5 mesecev letošnjega 
leta.

Davorin Reščič

katerega je na razpolago prim e
ren rok, je  dosti cenejše od del, 
ki so naročena nenadom a in s 
kratkim  rokom izdelave.

Svet iste delovne enote je  tu
di predlagal, naj se poiščejo bol j
še možnosti za zaposlitev tovor
ne ladje Vojko. Komisija je v 
soglasju z glavni direktorjem  na
ročila komercialnem u sektorju  
in upravi ribolova, da predložita 
proučen predlog o najboljši za
poslitvi ladij Vojko in Knežak.

SVET DELOVNE ENOTE EM
BALAŽE je predlagal, naj bi p ro 
izvodni plan obsegal tudi plan 
proizvodnje embalaže. Kom isija 
se je s tem v celoti strinjala. Letoš
nji plan ne obsega tega plana 
iz več razlogov. Ko se je plan se
stavljal, so bile šele v form ira
n ju  nove službe, ki bodo po no
vi organizaciji osnovni nosilci 
p laniranja proizvodnje: operativ
na in tehnološka priprava dela.
V pripravljalni fazi je štud ija  za 
rekonstrukcijo  oddelka pločevi
naste embalaže in  litografije, ki 
naj prouči lokacijo oddelkov, po
trebno mehanizacijo, izbor izdel

kov itd. Računamo, da bo elabo
ra t končan do konca tega leta.

Komercialni sektor je  bil že 
pred časom zadolžen za nakup 
stro ja  za em baliranje pločevina
stih  odpadkov.

SVET DELOVNE ENOTE R I
BOLOVA je  predlagal, naj ob 
višku ribolovne sezone ne pride 
do prepovedi ulova. Komisija 
sm atra, da je treba pravočasno 
izvršiti vse ukrepe, da bo omo
gočen prevzem vseh ulovljenih 
količin ribe. Zato je  v soglasju 
z glavnim direktorjem  zadolžila 
operativno pripravo dela, da do 
konca avgusta na podlagi podat
kov in izkušenj iz prejšnjih  let 
napravi program  priprav vseh 
sredstev in ukrepov za pravilno 
m anipulacijo z ribo v sezonskem 
višku.

Komisija je sklenila predlaga
ti. naj stro jniki v hladilnici spa
dajo v tehnični sektor. Na ta 
način bo omogočena boljša po
vezava in delitev odgovornosti 
za vzdrževanje hladilnih naprav. 
Operativna priprava dela pa bo 
istočasno, ko bo sestavljala pro
gram  priprav za ribolovno sezo
no,̂  proučila tudi vprašanje, ali 
naj spada hladilnica pod kom er
cialni ali tehnični sektor.

Svet delovne enote ribolova je 
predlagal, naj bi se za ribo uved
le enotne obračunske cene in ne 
dvojne obračunske cene, kot jih  
predvideva letni plan. V letnem 
planu so nam reč predvidene niž
je cene za ribo, nam enjeno pre
delavi, in višje za ribo, ki bo 
prodana v svežem stanju. Svet 
tudi predlaga, naj bi se delež ri
be, nam enjen prodaji v svežem

Predsednik DS Savo Kapelj že 
tretje leto uspešno vodi zaseda
nja delavskega sveta. Na sliki ga 
vidimo kot udeleženca v razpravi 

o  planu

Predlogi in pripombe v zvezi 
s planom za 1970
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stanju, povečal od 51 na 60 od
stotkov.

Komisija za plan je ugotovila, 
da obstajajo  enotna m išljenja in 
enotni interesi, da se čim več ri
be proda v svežem stanju. V 
sm eri tega cilja m oram o stalno 
ukrepati in v to sm er sprejeti 
tudi odgovarjajoče instrum ente. 
Dvojne obračunske cene služijo 
prav v ta nam en in zato jih  ve
lja  obdržati.

Postaviti je treba nov sistem 
hranarin, višjih na oddaljenih 
loviščih in m anjših za stacioni- 
ran i ulov. Ta sistem  naj spod
buja  ribiče, da bodo lovili na 
bolj oddaljenih loviščih in tudi 
tedaj, ko ni pričakovati velikega 
količinskega ulova.

Strokovne službe bodo do kon
ca avgusta proučile prednosti in 
pom anjkljivosti ločenega knjigo
vodstva s sam ostojnim  obraču
nom za ribolovni obrat.

S sorodnimi podjetji ob is tr
ski obali vodimo razgovore o po
slovnem sodelovanju in o mož
nosti za enoten nastop na trjT.i 
za prodajo sveže ribe.

SVET DELOVNE ENOTE JUH 
je  predlagal, naj se strokovne 
službe pred naročilom nove em 
balaže posvetujejo z oddelkom 
glede praktične uporabnosti te 
embalaže. Svet je  tudi predlagal, 
naj se ustanovi interna degusta
cijska skupina. Kom isija za plan 
bo te predloge priporočila stro
kovnim službam. Bila je tudi 
mnenja, da bo treba za em bala
žo najti take dobavitelje, ki bo
do dobavne količine uskladili z 
našim i potrebam i in da bo treba 
za prihodnje leto pripraviti kal- 
kulativni odstotek odpisa em ba
laže, ki se h itro  sprem inja.

Na predlog SVETOV DELOV
NIH ENOT PARADIŽNIKA IN 
SPLOŠNIH SLUŽB, da se po
novno prouči, ali bo mogoče pro
izvesti planirane količine para
dižnikovega koncentrata in kon
zerv tune s povrtnino, je  komi
sija sklenila:
— komercialni in tehnični sektor 

bosta proučila proizvodnjo 
paradižnikovega koncentrata v

podjetju  in v kooperaciji in 
sestavila ustrezen predlog 
proizvodnje oziroma zaposlit
ve naših kapacitet;

— kom ercialni sektor bo proučil 
možnosti za pravočasen na
kup zadostnih količin tune in 
predložil ukrepe, da to dose
že;

— operativna priprava dela bo 
napravila podroben načrt za
poslitve kapacitet za predela
vo drobne plave ribe in tune 
v drugem polletju.

Komisija za plan je na koncu 
sprejela še naslednje sklepe: Ko
mercialni sektor bo z razvojnim 
sektorjem  ukrenil vse potrebne 
priprave za redno proizvodnjo 
paštet, zlasti kokošje paštete. 
Preveril bo možnosti za nabavo 
sladkorja za napitke, tudi iz uvo
za in na podlagi tega predložil 
kalkulacije. Posebna kom isija bo 
proučila možnosti za hitrejšo 
prodajo osvežilnih robčkov.

Zvonko Grahek

Zakaj ribiči odhajajo iz podjetja?
Nič nenorm alnega ni v tem, da 

ljudje odhajajo iz enega podjet
ja v drugo in podobno. Vsakdo 
si kroji življenje po svoje v upa
nju  zmeraj na boljše.

Problem odhajanja ribičev in 
to kvalificiranega kadra je  pri 
nas iz dneva v dan bolj pereč. 
Tako se rušijo  šibki stebri, na 
katerih sloni naše ribištvo. Na
ša ribiška flota je  zastarela. Lad
je so stare. Razen dveh m otor
jev je vsa oprem a v takem sta
nju, da se poveljniki ladij ne

m orejo na n jo  zanesti. Za učin
kovit lov pa je treba iti vedno 
dalje na široko m orje z nado 
sreče in upanjem  na srečno vrni
tev. Ob tem je nujno pogledati 
nekoliko v preteklost, ko je naša 
flota začela delati prve korake, 
da bi se odtrgala starim  načinom 
ulovne tradicije. Takrat so se na
bavili aagregati, nylon mreže. S 
tem je sloves slovenske flote vi
dno naraščal. Ustanovljena je 
bila ribiška šola, ki je dala prav 
tiste kadre, ki smo jih  bili ta 

ko potrebni. S tedaj novimi echo- 
sounderji so se odkrivala naha
jališča rib, katere se je preje 
lovilo na petrolejko. Lov je bil 
s tem bogatejši. Zgradila se je 
hladilnica, ki naj bi pripomogla 
k boljšem u vnovčenju ribe. Zgra
dil se je  edini ribiški stanovanj
ski blok.

Od tu  dalje lahko govorimo o 
točki, ki je m ejnik dobrega in 
začetek rakove poti našega ri
bištva. Namesto začeto nadalje
vati, se je zadeva ustavila. Za
m era bi bila stalna, če bi kdo, 
razen tistih  redkih, ki živijo od 
ribištva dejal, da pozna njihovo 
delo. Ribiči od popoldneva pa 
do ju tra  z redkimi v vlagi pre
spanimi uram i služijo svoj kruh. 
N ajvečkrat jih vidimo le v pri
stanišču, ko s košaram i s h ra 
no čakajo na vkrcanje in zju
tra j, če se jim nasmehne sreča, 
razkladajo svoj plen. Kočarjenje 
je najnapornejša vrsta ribolova. 
Ob tem so ribiči prikrajšani še 
za tisto malo ugodja, ki ga jim  
nudi v nekaj urah dom ob obi
čajnem  ulovu. Po 24 u r  vlečejo 
neprespani mrežo kl jubujoč m or
ju  in vrem enu ter tako skušajo 
nadoknaditi, kar jim  odvzame 
zima in slabo vreme. Vedeti mo
ramo, da so dohodki ribičev od
visni izključno od ulova.

Kot že navedeno, naše ribištvo 
danes stagnira. Problemov je to
liko, da ne vemo, kje bi jih  za-

Vsakdanji detajl iz pristanišča v Izoli (Nadaljevanje na 10. strani)



Št. 3 — avgust 1970 » N A Š  G L A S « Stran 7

Teze za razpravo o poslovno-tehničnem  sodelovanju  
v ribištvu Delamarisa, Mirne in Školjke

I. UVOD

Ribištvo se je pri nas razvijalo 
v letih 1955 do 1961, ko je bilo 
v ribištvo SFRJ investirano 35 
milijonov din. V tem času so se 
iz malih ribiških zadrug form i
rala ribiška podjetja, ki so se 
kasneje pripojila ribji predelo
valni industriji. Od tedaj do da
nes ni bilo nobenega pomemb
nejšega napredka ne v organiza
ciji ne v tehnologiji in ne v teh
niki. V letu 1962 so naša tri 
podjetja imela 82 ribiških ladij, 
m edtem  ko jih je danes v obra
tovanju le 64.

Nagel razvoj našega gospodar
stva in vse večji tehnični in teh
nološki napredek zahtevata od 
podjetja vse večjo povezanost in 
skupni nastop ne zato, da bi ri
bištvo zadržali na sedanji stop
nji razvoja, am pak da bi ribištvo 
napredovalo. V ta namen pa je 
nujno energično in zelo konkret
no ukrepati.

Tesneje m oram o sodelovati, da 
bomo zm anjšali stroške ulova in 
da bi boljše izkoriščali osnovna 
sredstva. Lotiti se m oram o siste
matičnega vlaganja v ribištvo in 
m odernizirati obstoječe objekte 
in opremo.

Slabo poslovanje in celo ne- 
rentabilnost v ribolovu nastaja ta  
tudi zaradi slabe organizacije 
prodaje rib  v naših podjetjih. 
Dogovorov, kolikor jih  sploh je, 
ne spoštujejo, tako da je riba 
včasih naprodaj pod lastno ce
no. Nujno je preiti na nov način 
ulova ribe (lebdeča koča), za 
kar pa so potrebna precejšnja 
investicijska vlaganja, katerim  
pa posamezna podjetja  niso kos. 
Prav tako je nujno, da v bodoče 
posvetimo večjo pozornost znan- 
stveno-raziskovalni dejavnosti v 
ribolovu. Uspešno sodelovanje 
ali v okviru sam ostojnega pod
je tja  za ribolov ali v okviru zdru
ženega podjetja  in podobno je 
lahko prvi korak.

Iz podatkov o sedanjem  sta
nju, ki jih  tu  ne navajamo, in 
drugih znanih dejstev ugotavlja
mo:

1. Vse tri flote ribarijo  na 
istem  ribolovnem področju, a 
vsako podjetje ima organizacijo 
z dobrim i in slabimi prijem i.

2. V ribištvu se je v zadnjih 
letih občutno zm anjšalo število 
plovnih objektov, hkrati pa ni 
bilo storjeno prav nič, da bi se 
ulov ali produktivnost povečala, 
da bi se zm anjšali stroški. Če ta 
ke situacije ne Izboljšamo, pome
ni to gotov propast flot pri vseh 
treh podjetjih.

3. Kvalificirani delavci iz ribi
štva se zaposlujejo v drugih pa
nogah gospodarstva, k jer jih  pač 
bolje plačajo, šolam o izredno 
malo novega kvalificiranega ka
dra, saj le-ta danes ne vidi v ri
bištvu nobene perspektive.

4. Amortizacija, ki jo  obraču
navamo za ladjo, ne daje nika
kršnih  možnosti niti za enostav
no reprodukcijo.

5. V tem trenutku družbena 
skupnost ne kaže nikakršnega 
zanim anja za razvoj ribištva, če
prav je dobro znano, da je v 
drugih državah Evrope, k jer ri
bištvo nekaj pomeni, situacija 
povsem drugačna.

II. PREDNOSTI POSLOVNO- 
TEHNICNEGA SODELOVANJA

1. Enotna razvojna politika
Naši ribiški obrati v razvoju 

ne napredujejo in tudi ne stagni
rajo, am pak v zadnjih letih pro
padajo. Dejstvo je, da tem u pro
padanju ribištva ni vzrok le ne
razum evanje širše družbene 
skupnosti, temveč tudi doseda
n ja  politika naših podjetij. Mož
nosti razvoja postajajo zanimive 
prav v zadnjem  času, ko posta
ja ta  potrošnja in s tem  tudi po
vpraševanje po svežih in konzer
viranih ribah iz leta v leto več
ja.

Zelo težko in s prav velikimi 
napori In stroški bi vsako pod
je tje  lahko Izdelalo plan razvoja 

ribištva. Skoro nemogoče pa je,

6. Dejstvo je, da je  bilo do se
daj zelo malo sodelovanja med 
našimi ribiškim i flotami, da ne 
omenjam o nesodelovanja tovarn 
(razen Školjka—Delamaris) v 
proizvodnji ali v prodaji sveže 
in zmrznjene ribe.

7. Danes nim a niti eno naših 
podjetij napisanega srednjeroč
nega plana razvoja predelave ri
be, kaj šele srednjeročnega pla
na ulova ribe.

8. Vse tr i  ribiške flote imajo 
tri uprave, tri ali več delavnic, 
skladišč ribiškega m ateriala in 
rezervnih delov, različne ribiške 
ladje, m otorje, radijske postaje, 
ehosonde, različne sisteme na
grajevanja, različne plane ulova 
za posamezne ladje itd.

da bi tak perspektivni program  
razvoja ribištva vsako podjetje 
zase tudi realiziralo, saj to zahte
va ogrom na finančna sredstva, 
ki jih  nezdružena podjetja  ne bi 
lahko dobila. Prim ernih kadrov, 
ki bi bili sposobni izdelati plan 
razvoja in kasneje ta  plan tudi 
realizirati, očitno nim a nobeno 
naših podjetij. Menimo pa, da je 
izdelava takega plana razvoja ri
bištva možna (le z velikimi na
pori), če se tega dela lotimo 
skupno. Skupna politika razvoja 
bi omogočila koncentracijo sred
stev in kadrov. Dober učinek lah
ko dosežemo samo s skupnim i 
vlaganji v ribiško floto, k a r ve
lja tudi za boljše učinke p ri or
ganizaciji samega ribolova.

Koncentracija kapitala In skup
ni nastop bi pripomogla, da bi 
laže dobili sredstva od banke ali
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družbene skupnosti. Izhod iz se
danje situacije v ribištvu je tre
ba iskati predvsem  v novi teh
niki (ribolov z lebdečo kočo in 
ribolov izven Jadrana), v šola
n ju  potrebnih kadrov in intenzi- 
fikaciji ulova obstoječih plovnih 
objektov. S skupnim  nastopom  
pri izobraževanju kadrov bi lah
ko financirali ribiško šolo. V ok
viru tega bi m orali dati inicia
tivo za izoblikovanje take izobra
ževalne skupnosti, k je r bi bila 
koncentrirana sredstva teh pri
spevkov za šolstvo celotne pa
noge. S temi sredstvi danes raz
polagajo republiške skupnosti za 
izobraževanje.

2. Enoten prevzem ribe
Naša podjetja  im ajo organizi

rana prevzemna m esta za pre
vzem ribe na vsej obali zahodne 
Istre. Vsa prevzemna m esta iz
ven sedežev naših podjetij so in- 
provizlrana, brez potrebne opre
me in prim ernega prostora. Z 
enotno organizacijo prevzema bi 
z m ajhnim i investicijam i boljše 
opremili vsa prevzemna mesta, 
tako da bi bil prevzem ribe bolj
ši, h itrejši in kvalitetnejši. Vsa
ko prevzemno m esto bi bilo lah
ko oskrbljeno z določeno koli
čino zabojev, ledu, soli in po
dobno. Ob velikem ulovu ribe 
na oddaljenejših loviščih bi bila 
enotna prevzemna m esta (Lo
šinj, Sansigo) cenejša, predvsem 
pa učinkovitejša. Na vseh pre
vzemnih m estih bi lahko odku
povali ribe od zasebnikov in ko
operantov po enotnih odkupnih 
cenah. Na ta  način bi potrebova
li m ani transportn ih  sredstev. S 
pravilnim  razporedom  ulova in 
prevzema bi znatno zm anjšali re 
lacije prevozov, saj bi ribe pre
važali v glavnem do najbližje to
varne ali direktno na tržišče.

3. Enoten sistem  nagrajevanja
Enoten sistem  nagrajevanja bi 

imel prav gotovo velike predno
sti pred sedanjim . Različni siste
mi nagrajevanja zelo negativno 
delujejo na ribiče, saj vsak me

ni, da je nepravično, če je drug 
ribič za isto delo boljše ali slab
še plačan od njega. Večkrat raz
mišljajo o tem, v katerem pod
jetju so boljši pogoji, kot pa o 
tem, kako bi povečali produktiv
nost dela. Odnos do delovnih 
sredstev (čuvanje In vzdrževa
nje) je v vseh naših podjetjih 
slab, čemur je vzrok tudi seda
nji sistem nagrajevanja. Ribiči

so stim ulirani samo za večjo 
produktivnost, a ne tudi za več
jo  ekonomičnost. Razlog za tak 
cdnos do delovnih sredstev so 
tudi različna stališča naših pod
jetij do tega problema. Enotni 
sistem  nagrajevanja naj bi rib i
če stim uliral po različnih m eri
lih: produktivnost, ekonomič
nost in rentabilnost. S tem  bi 
dosegli večjo angažiranost ribi
čev, njihov večji osebni dohodek, 
zmanjšali pa bi fluktuacijo.

Razen z enotnim  sistem om  na
grajevanja in z drugim i m ateri
alnimi stim ulativi te r tehniko je 
nujno doseči, da ribiči lovijo 
polnih 12 mesecev.

4. Tipizacija oprem e in enotna 
skladiščna služba

Vsa naša podjetja  uporablja
jo  7 tipov ladijskih m otorjev, 2 
tipa ehosondrov, 4 tipe radijskih 
postaj in 4 tipe agregatov. Taka 
raznolikost v oprem i zahteva mi
nimalno angažiranje velikih ob
ratn ih  sredstev (razni deli, d ru
ga ribiška oprem a) in povišanje 
števila delavcev v vzdrževanju in 
nabavi. Poleg velikega angažira
n ja  obratn ih  sredstev v zalogah 
imamo zastoje pri vzdrževanju 
zaradi pom anjkanja nekaterih 
rezervnih delov in podobno. 
Enotna politika na tem področ
ju bi omogočila specializacijo 
delavnic za vzdrževanje, kar bi 
omogočilo boljši in cenejši ser
vis flote.

Enoten nastop pri nabavi in ti
pizacija bi omogočila boljše os
krbovanje z m anjšim i stroški in 
eventualno otvoritev konsignaci- 
je za rezervne dele. Skladiščno 
službo bi npr. organizirali na ne
koliko m estih in to  tako, da bi 
bili rezervni deli za določen tip 
m otorja sam o v enem skladišču 
in to  tam, k jer bi te m otorje 
tudi vzdrževali.

Lahko bi organizirali skupno 
servisno službo za h itra  popra
vila (avto, mehanik, električar), 
ki bi opravljala m anjša popra
vila ladij v njihovih m atičnih lu
kah.

Vzdrževalna služba bi s skup
nim vlaganjem in s specializa
cijo lahko dosegla normalno pro
duktivnost.

5. Enotna flota pogoj nadaljnje
ga sodelovanja podjetij

Znano je, da imajo naša pod
jetja ne samo enake probleme 
v ribištvu, ampak tudi enake pro
bleme pri proizvodnji in prodaji 
ribjih konzerv, pri prodaji sveže 
in zmrznjene ribe itd. Delamaris 
ima razvite tudi druge dejavno
sti, vendar je tudi pri Delamari
su najpomembnejša dejavnost 
predelava ribe.

Največ stičnih točk pa imamo 
le v ribištvu, zato tudi menimo, 
da moramo najprej prav na tem 
področju doseči sodelovanje. 
Vsak nadaljnji korak k sodelo

vanju naših podjetij bi omogo
čil nadaljn je znižanje stroškov 
zainteresiranih podjetij. Vsak na
daljnji korak bi povečal razliko 
med lastno ceno in prodajno ce
no. Dejstvo je, da naša podjetja 
predstavljajo  v ribištvu 33 od
stotkov celotnega jadranskega 
ulova, v proizvodnji rib jih  kon
zerv pa sodelujejo z nad 50 od
stotki. Enako je tudi pri proda
ji sveže in zmrznjene ribe.

Specializacija v proizvodnji, 
skupni razvojni program i in 
enotna politika prodaje bi omo
gočili nadaljnje povečanje oseb
nih dohodkov, ki so v naši pa
nogi pod povprečjem.

Prvi razgovori glede enotne na
bave posameznih surovin, glede 
sinhronizacije proizvodnje in gle
de skupne perspektivne politike 
so že v teku.

III. ZAKLJUČEK
Vprašanja pošlovno-tehničnega 

sodelovanja bodo najprej prouči
li strokovni delavci naših podje
tij. Tako dopolnjen material bo
do kasneje proučili najvišji or
gani samoupravljanja. V drugi 
fazi bo delavski svet, če bo po
trebno, zahteval izdelavo elabo
rata, kateri bi prikazal ekonom
sko upravičenost združitve ribi
ških flot. Elaborat bi tudi ute
meljil najoptimalnejšo obliko po- 
slovno-tehničnega sodelovanja 
flot:
— ali pogodbo o poslovno-teh- 

ničnem sodelovanju ribiških 
flot z enotnim vodstvom

— ali samostojno ribolovno pod
jetje, katerega ustanovitelji so 
naša podjetja z določenimi 
pravicami.

Ne glede na bodočo obliko čvr
stejšega sodelovanja naših flot 
se bodo naša podjetja v avgustu 
dogovorila o skupni nabavi ne
katerih najvažnejših surovin (ri
be, pločevina, olje itd.), o sin
hronizirani proizvodnji pločevi
naste embalaže (izdelava posa
meznih vrst doz, verniranje, lito- 
grafiranje), o proizvodnji zmrz
njene ribe za trg, o bodočem 
asortimanu v proizvodnji itd.
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Kako urediti nagrajevanje?
Glavni urednik »Našega glasa« 

je  imel intervju z referentom  za 
proučevanje nagrajevanja tov. 
Francem  Čehovinom o širokih 
razpravah o nagrajevanju v pod
jetju , ki zanima vse člane kolek
tiva.

Vprašanje:
Tov. Čehovin, čeprav ste zelo 

kratek čas v podjetju, ste lahko 
že spoznali, kakšen je sistem na
grajevanja članov naše delovne 
skupnosti in kaj menite o tem?

Odgovor:
Težko je v tako kratkem  času 

podati kompleksno oceno delo
vanja obstoječega sistem a delit
ve osebnih dohodkov za podjet
je  kot celoto. Reči moram, da 
sta obstoječa sistem a ocenjeva
n ja  delovnih mest, t. j. s pomoč
jo  kategorizacije in rang meto
de, nekoliko problem atična, ker 
sta  izdelana brez potrebne vna
prej določene metodologije.

Vprašanje:
Znano nam  je, da so v zvezi 

nagrajevanja določeni individu 
alni in kolektivni pritisk, ki že
lijo za vsako ceno izsiliti parcial
no reševanje povišanja osebnih 
dohodkov. Morda bi nam  pove
dali, kdo so ti in ali je res upra
vičeno tako reševati osebne do
hodke?

Odgovor:
Ni slučaj, da poedinci in po

samezne grupe sodelavcev zahte
vajo povečanje osebnih dohod
kov s tem, da bi se jim  povečala 
stopnja kategorizacije oz. rang 
delovnega mesta. Menim, da par
cialno reševanje problemov vna
ša v ocenjevanje arb itrarnost 
in nenačelnost pri reševanju si
stem atičnih vprašanj delitve in 
notranjih  odnosov v podjetju 
nasploh.

Vprašanje:
Glede na navedena dejstva, ka

ko bi se lotili reševanja te
ga zelo perečega problem a, kot 
je nagrajevanje, da bi odpravili 
nezadovoljstva in pridobili nove 
strokovne kadre?

Odgovor:
Sedanji sistem, lahko rečem, 

da sili v določeno poprečnost, 
kar onemogoča, da bi v podjet
ju  posebno strokovnjake preso
jali tudi izven postavljenih kri
terijev. V tem pogledu bo ana
logno potrebno za določeno pre
hodno obdobje prepustiti vod
stvu delovne skupnosti nekoliko 
bolj proste roke. Sicer tu  se ta 
koj postavlja vprašanje, da bi

prišlo do zlorabe, toda če uvelja
vimo sistem  odgovornosti posa
meznih organov in posamezni
kov, je nevarnost zlorabe v tem 
položaju minimalna. Podjetje bo 
nove kadre pridobilo le, če jim  
bo zagotovilo adekvatni osebni 
dohodek, ki naj bi ga dobili v 
kateri drugi delovni organizaci
ji regionalnega področja.

Vprašanje:
Ugotovljeno je, da člani naše 

delovne ' skupnosti precej mezd
no reagirajo (gledajo vse skozi 
plačo, ne glede na efekt dela). 
Kaj bi bilo potrebno storiti, da 
bi zainteresirali člane kolektiva, 
da bi drugače gledali v prid

Fizični obračun
Da je  vročina, da smo nervoz

ni in utrujeni, je  resnica, ven
d ar vsaka stvar do določene me
je. Primer, ki se je  dogodil dne
12. ju lija  z ju traj na vratarnici 
obrata Argo, je  obsojanja vre
den. K urjač F. R. je ob odhodu 
iz službe s pestjo  udaril v ra ta r
ja  A. B. v ličnico. V ratar je uda
rec potrpežljivo prenesel, ven
d a r je  m oral naslednjega dne k 
zdravniku. Lahko bi nastala hu j
ša tragedija, če bi v ra ta r reagi
ral. Ob tem se poraja vprašanje, 
zakaj tako? Kakšen je to čut 
do sodelavca in človeka? Kje je 
trohica človekoljubnosti? Ali tak 
delavec ni v stanju  ju tri napra
viti še kaj hujšega med sodelav
ci, v družini in podobno? Kam 
nas lahko privede, če se bomo 
fizično obračunavali med seboj? 
Ob tem povod in vzroki sploh 
niso važni. K dor nad nekom dvi
gne pest, je  nasilnež! O dogodku

podjetja (povečanje storilnosti) 
in ob tem imeli tudi lastno ko
rist oz. večji osebni dohodek?

Odgovor:

Ne bi se rad  spuščal v oceno, 
kako delavci danes na splošno 
reagirajo na celotno delitev. Me
nim, da ni nobenih opravičenih 
razlogov, da bi se delavci obna
šali do reševanja no tran jih  p ro 
blemov kot nekakšni mezdni de
lavci, saj jim  je  zajam čena per
spektiva skozi sistem, skozi na
predek podjetja. Povečanje oseb
nega dohodka pa je  možno, če 
bomo ustvarili večji dohodek.

Za odgovore najlepša hvala!

bo spregovorila kom isija za var
stvo delovnega reda podjetja  in 
verjetno pristojno občinsko so
dišče.

Davorin Reščič

Mleko po 1,70 din
Na zadnji seji skupščine obči

ne Izola, ki je bila 25. 6. 1970, so 
med drugim obravnavali tudi po
ročilo o pregledu kalkulacije za 
povišanje cene mleku pri podjet
ju »Agraria« Koper, o čemer smo 
pisali v prejšnji številki.

Po daljši razpravi je skupščina 
sprejela odredbo o določitvi rav
ni cen za nekatere proizvode in 
o določitvi marž v prometu na 
drobno. Po tej spremembi je bila 
določena cena mleku v polietilen
ski embalaži 1,70 dinarjev za 
liter.

Detajl Iz oddelka juh
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Elektronski računalniki 
v gospodarstvu

Tudi v Delamarisu in Slavniku 
priprave za avtomatično 

obdelavo podatkov
Pri uvajanju  računalnikov v 

naše gospodarstvo nastopi pri 
več ljudeh vprašanje, kaj ti 
novi elektronski možgani sploh 
lahko delajo. Odgovor je pre
prost. Vsak računalnik, tudi naj
modernejši, ne počne v resnici 
nič drugega kot tisto, kar je do
slej delal navaden namizni ra
čunski strojček.

Razlika je  le v tem, da je od 
njega več tisočkrat hitrejši, da 
hitreje sprejem a podatke in da 
nam  mnogo hitreje in pregledne
je  posreduje rezultate. Razlika 
je tudi v tem, da ima m odem i 
računalnik vsa navodila za ra 
čunanje shranjena v spominu, 
medtem ko m oram o namiznemu 
računalniku predpisati vsako ra 
čunsko operacijo sproti.

Z industrijsko revolucijo v 
svetu je  gospodarstvo dobilo vse 
širši razmah.

Iz prim itivnih obrtnih delav
nic so se začele razvijati tovar
ne, katere so zaposlovale vedno 
več ljudi. Izumi, ki so povzro
čili vse bolj komplicirano tehno
logijo v proizvodnji, so tudi do
prinesli k temu, da človek ni mo
gel več sprem ljati vsega tega 
brez izračunov in zapisov. Po to
varnah je bilo vedno več ljudi, 
ki so se bavili samo z računa
njem  in tem u je bil vzrok, da 
je  bil že leta 1880 izdelan prvi 
računski strojček.

Do leta 1954 so obstajali na j
različnejši ročni in električni 
namizni računski stroji. Leto 
1954 pa je povzročilo pravo revo

lucijo na tem področju, pojavil 
se je nam reč prvi elektronski ra 
čunalnik. Ta prva generacija ra 
čunalnikov deluje na principu 
elektronk. Ko so elektronke za
m enjali tra jnejši in kvalitetnejši 
tranzistorji, se je leta 1960 poja
vila druga generacija računalni 
kov. T retja generacija računalni
kov, ki deluje na principu mi- 
krom odularne tehnike, pa se je 
prvič pojavila leta 1965.

Prim itivne tehnike in metode 
obdelave inform acij, ki se danes 
uporabljajo  v naših podjetjih, 
ne m orejo več zagotoviti sigur
nih informacij za odločitve v si
stem u poslovanja. Razvita in do
bro organizirana podjetja  v in
dustrijsko razvitih dežeiah upo
rabljajo  kompletne inform acij
ske sisteme, a v njihovih okvi
rih se obdelujejo poslovne infor
macije skoraj popolnoma avto
matično. Inform acijski sistem 
jim  omogoča, da pravočasno 
dobijo zanesljive poslovne infor
macije in da v okviru možnosti 
ob m ajhni stopnji rizika pravo
časno zavzamejo pravilna stali
šča in odločitve.

V Sloveniji je blizu 40 podje
tij, ki že im ajo elektronske raču
nalnike in z njimi stro jno obde
lujejo najrazličnejše podatke, 
mnogo pa je še takih, ki se na 
to pripravljajo. Pri nas v »Dela
marisu« in »Slavniku« smo na
pravili prve korake in se pri
pravljam o na tak način obdela
ve podatkov in informacij.

V najkrajšem  času bosta o tem 
razpravljala delavska sveta obeh 
podjetij.

Bogdan Golob

ZAKAJ RIBIČI ODHAJAJO?
(Nadaljevanje s 6. strani)
čeli reševati. Sami ribiči ne vi
dijo izhoda. Cene plavih rib so 
iste že nekaj let. Nerešeni so 
stanovanjski problemi. Dober 
kvalificiran kader nim a osnov
nih življenjskih pogojev. Ljudje 
postajajo  brezbrižni, nezaintere
sirani in si iščejo zaposlitev dru
god. Morda bo kdo rekel, naj 
gredo, saj bodo prišli drugi? Za
vedati se moramo, da je lažje 
nadom estiti 10 delavcev^ ki de
lajo v podjetju, kot enega sa
mega pravega ribiča, kajti delo 
in pogoji dela obeh so zelo raz
lični. Ni enostavno izgubljati no
či in to včasih še zastonj. Prav 
tako ni lahko ves mesec čakati, 
ali bo vreme dopustilo ulov, ali 
bo sploh riba, in če bo, ali 
bo podjetje prevzelo (absorbira 
lo) vse u jete količine rib.

Zaradi vsega tega ne smemo 
ribičem zavidati, če kakšen me
sec zaslužijo d inar ali dva več 
kot ostali. Ta dinar je zaslužen 
pošteno.

Mihaela Trebše

Z dopusta v Lepeni
Iz našega počitniškega doma 

v Lepeni prihajajo  samo pozi
tivne novice. Vsi, ki so do sedaj 
bili tam na dopustu, izražajo ve
liko zadovoljstvo. H rana dobra. 
Spi se dobro. V hladni dolini 
med visokimi stenam i je  mir. 
Noči so hladne, nekaj dni je bi
lo hladno tudi čez dan. Veliko 
jih je izjavilo, da se v Lepeni 
človek res odpočije.

Vsem, ki so na dopustu, in ti
stim. ki bodo šli v naš dom in 
drugam, želimo lepo vreme, ve
liko zadovoljstva in pridobitev 
novih moči za nadaljnje uspešno 
delo na delovnih mestih.

DELO
— Delo je dolžnost vsakega 

človeka.
— Delo oblikuje človeka in 

njegovo zavest.
— Delo je osnovni pogoj 

obstanka človeštva.
— Delo je osnovni pogoj 

človekovega razvoja.
— Delo je  človeku omogočilo, 

da se je ločil od živalskega 
sveta.

— Delo je človeka povzdignilo, 
da je zagospodaril nad 
prirodo.

— Delo predstavlja osnovo 
družbenim  odnosom.

— Delo Je treba spoštovati
— fizično in umsko delo.

— Delu čast in oblast!
Del udeležencev izleta ob prazniku 4. ju lija  pri spomeniku 

na Predm eji
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Prvo polletje je za nami
Prvo polletje je podjetje za

ključilo s pozitivnim finančnim 
rezultatom.

V prim erjavi z rezultati prejš-

Celotni dohodek 
Porabljena sredstva 
Dohodek
B ruto osebni dohodki 
Pogodb, in zakon, obveznosti 
Porabljena tekoča sredstva 

stanov, prispevek 
Ostanek dohodka za sklade 
Zaloge m ateriala in dr. inv. 
Zaloge nodokončane proizv. 
Zaloge gotovih izdelkov 
Zaloge trg. blaga 
Zaloge skupaj
Dolgoroč. krediti za obr. sred. 
Kratkoročni krediti 
Lastna obratna sredstva 
Povprečno število zaposl.

Celoten dohodek je  sicer v tem 
prikazu v letošnjem  letu m anjši 
kot v letu 1969. Vzrok tem u pa 
je  le v spemenjeni tehniki obra
čuna (prehod iz plačane na ob
račun po fakturirani realizaciji). 
To potrju je  tudi dejstvo, da je 
prodaja v istem razdobju letos 
večja od prodaje v lanskem letu 
(v 000 din):

1/2 1969 1/2 1970
Domači trg 52.563 61.484
Izvoz 14.211 19.100

Tudi proizvodnja je bila v le
tošnjem prvem polletju višja (v 
tonah):

1/2 1969 1/2 1970
Gotovi izdelki 4.290 4.366
Polizdelki 1.091 1.296
Skupaj 5.381 5.662

Po programu, ki ga je predlo
žil glavni d irektor ob prevzemu 
dolžnosti in ki ga je  potrdil tu
di delavski svet, se naloge v 
glavnem tekoče izpolnjujejo.

Povečujemo izvoz kot tudi p ro
dajo na domačem trgu. Zaloge 
gotovih izdelkov so se znižale za 
ca. 6 milijonov din. Zaposlenost 
v podjetju  se je  občutno zm anj
šala. Doseženi so boljši finančni 
rezultati, kot smo jih  planirali. 
Tudi drugi ukrepi glede organi
zacije m aterialnega poslovanja, 
sprejem anja poslovnih odločitev, 
sistemizacije delovnih mest, p ri
prave novega načina nagrajeva
nja  itd. se odvijajo v okviru po
stavljenih rokov. Slabše od pred
videvanj pa se je gibala proiz
vodnja predvsem v zadnjih ne
kaj mesecih. Res je, da se je  re
m ont na oddelku predelave rib 
zavlekel preko vseh norm alnih 
rokov, res pa je  tudi, da proiz
vodnja v tem obdobju ni mogla

njega leta oziroma v prim erjavi 
s planom za leto 1970 smo z re
zultatom  letošnjega prvega pol
letja  lahko zadovoljni.

v 000 din
1/2 1969 1/2 1970 Indeks
83.053 81.105 98
67.866 62.979 93
15.187 18.126 119
12.297 13.474 110
2.538 2.541 100
_ 159
352 1.952 560

18.325 17.348 95
4.264 3.966 93

18.972 12.846 68
14 160 _

41.575 34.320 83
9.130 8.768 96

22.719 24.348 107
10.802 12.822 119
1.438 1.356 94

biti večja zaradi nemožnosti na
bave^ zadostnih količin tune. Še 
slabše je potekalo doslej zm anj
ševanje zalog nekurantnega m a
teriala in izdelkov. Dejstvo je, 
da m oram o takoj vnovčiti ne- 
kurantno blago in m oram o zato 
temu blagu tudi znižati cene na 
nivo, ki je prim eren za hitro  
prodajo. K tem u problem u se 
je  pospešeno pristopilo šele v 
mesecu avgustu, saj se šele se
daj to blago vskladiščuje v po
sebnih skladiščih in se ocenjuje 
po stvarnih cenah. Računati je, 
da bomo tudi to neprijetnost iz 
preteklih tel likvidirali do kon
ca leta, kot to predvideva pro
gram, sprejet v mesecu marcu. 
Teh negibnih oziroma nekurant- 
nih zalog pa je  več, kot smo

Na zadnji seji 19. 8. je  delav
ski svet obravnaval tudi polletni 
finančni obračun, ki ga je v ce
loti potrdil. Delavski svet se je 
tudi v celoti strinjal, da je smo
trno, da se podjetje poslovno 
povezuje tudi z drugimi podjetji, 
saj je cilj podjetja večji doho
dek. Zato je  pozitivno ocenil po
budo o združevanju podjetij 
Agraria, Delamaris, Školjka in 
Slavnik, kot tudi pobudo za po
slovno tehnično sodelovanje treh 
ribiških flot na zahodnoistrski 
obali.

Po izdelavi elaborata o poslov
no tehničnem sodelovanju oziro
ma združevanju podjetij, ki bo 
utem eljil vse podrobnosti in pri
kazal tudi slabosti, bo delavski 
svet dokončno odločil o pristopu 
k takem u podjetju. Delavski svet 
je  sm atral, da je  pri izdelavi te
ga elaborata nujno pohiteti.

prej pričakovali. Služba, ki pri
pravlja predlog zm anjšanja cen 
sodi, da bodo ta zm anjšanja cen 
nekurantnem u blagu znašala pre
ko 1 m ilijon Ndin. Zato moramo 
realno ocenjevati v bilanci prika
zani dobiček. Dejanski dobiček v 
prvem polletju znaša torej le ca.
950.000 Ndin.

Čeprav smo uspeli občutno 
znižati skupne zaloge (7,000.000 
Ndin), čeprav smo dobaviteljem 
mnogo bolje plačevali (10 m ilijo
nov din), nismo dovolj pozorno
sti posvetili dolgovom naših kup
cev. Dejstvo je, da so nam  bili 
kupci za 8,000.000 din več dolžni 
ob koncu prvega polletja kot ob 
začetku prvega polletja. Zaradi 
take_ situacije pri kupcih, ki ni 
značilna samo za naše podjetje, 
bomo v naslednjih mesecih po
sebno pozornost posvetili izterja
vi. Izterjevalno službo bomo or
ganizirali v okviru komercialne
ga sektorja in jo v ta  namen po
sebej stimulirali.

V finančnem prikazu prodaje 
je  treba upoštevati, da celotno 
povečanje ne gre na račun večje 
količinske prodaje, am pak da na 
povečanje vpliva tudi ca. 7 od
stotno povečanje prodajnih cen. 
Isto velja za prodajo v izvozu 
s to razliko, da smo v letošnjem  
letu dobili za 15 odstotkov več
jo  izvozno premijo.

Ribiška flota, kot vsako leto 
v prvem polletju, tudi letos pri
kazuje izgubo (1,405.000 din). 
Vendar je  pričakovati, da bo z 
večjim ulovom v naslednjih me
secih ribiška flota nastalo izgu
bo v prvem polletju v celoti po-
k n la ' Tomaž Pavletič

Nadalje je bil dokončno spre
je t tudi letni plan podjetja, ki je 
nekoliko m anjši, kot je bil pred
hodno predložen DS. Po novem 
planu bo znašala realizacija 163 
milijonov 655.000 din in dobiček
2,150.000 din. Izvoz bo znašal 
v letu 1970 2,306.058 dolarjev na 
konvertibilno področje in 706.875 
dolarjev na klirinško področje, 
v celoti torej 3,002.933 dolarjev.

Obravnavane so bile tudi teze 
za izdelavo sta tu ta  podjetja. Prav 
gotovo bomo te teze novega sta
tu ta  objavili v naslednji številki 
Našega glasa.

Delavski svet je tudi potrdil 
ustanovitev elektronskega račun
skega centra. Soustanovitelj te
ga centra je  Slavnik. Osnovna 
sredstva bosta zagotovili obe 
podjetji v razm erju 50:50. Se
dež bodočega elektronskega cen
tra  bo v Izoli.
(Nadaljevanje na 12. strani)

Delavski svet v avgustu
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Noložba v človeka
Mnogi misleči ljudje v zahod

ni Evropi že dalj časa prem iš
lju jejo  o usodnem  gospodarskem 
zaostajanju Evrope za Ameriko, 
ki je  nostalo izrazito po drugi 
vojni.

Servan - Schreiber pripisuje 
am eriške gospodarske uspehe 
stalnem u izobraževanju, kajti 
stalno izobraževanje v Ameriki 
se ne šteje za človekoljubno de
lo, am pak za investicijo.

Znanje, znanje in znanje. Na 
izkoriščanju znanja in novih teh
nologij sloni moč Amerike gle
de na zahodno Evropo, ki za
osta ja  zaradi svojega vztraja
nja  na industrijski okorelosti 
in revščini svojih raziskav.

Osebnost lahko v celoti zaživi 
le, če lahko do k ra ja  razvije svoj 
potencial, razumski, čustveni in 
m oralni. Moderne družbe si ne 
m orem o zamisliti brez razvitih 
sposobnosti. Pot do osebnosti pa 
je  dolga in težavna.

Nujno je, da investiram o v 
človeka, kajpada ne samo v nje
govo znanje, am pak tudi v nje
govo rast, v njegovo moralo. 
Morala je  poleg znanja eden 
najtrdnejših  tem eljev človeške
ga dostojanstva, se pravi naše 
osebnosti.

Naložbe v človeka nam  torej 
nikakor ne smejo pom eniti sa
mo investicij v znanje, am pak 
m oram o investirati v vso člove
ško osebnost, ker le celovita, 
skladno zgrajena človeška oseb
nost lahko pokaže takšne rezul
ta te  dela, ki si jih želimo.

Namen našega zapiska je bil 
predvsem  v želji, da bi kolikor 
je to v tem ozkem okviru mo
goče, opozorili na ravnodušnost 
in otopelost, s katero gledamo 
pogostokrat na medčloveške od-

DELAVSKI SVET V AVGUSTU

(Nadaljevanje z 11. strani)
Seje delavskega sveta se je kot 

običajno udeležil tudi glavni di
rektor, ki je delavski svet ob
vestil o tekočih nalogah in n ji
hovem izvajanju, ki sicer niso 
bile na dnevnem redu.

Doslej se je nadom estilo za do
puste obračunavalo in izplačeva
lo glede na povprečje zaslužka 
posameznika v preteklem  letu. 
Dejansko je  tako vsakdo prejel 
m anj v kuverti, ko je  bil na do
pustu, kot takrat, ko je  delal. 
Ce to ni bilo nepravično, je  bilo 
prav gotovo nesmiselno. Delav
ski svet je  sklenil, da se vsi do
pusti (razen za ribiče) obraču
navajo po povprečju tekočega le
ta. Ta sklep velja od 1. januarja  
letos. Računovodstvo bo izpla
čalo razliko tistim , ki so že bili 
na dopustu, v naslednjem  mese
cu.

nose. Investicije v človeka so 
lahko popolnom a nekoristne, če 
ne bomo investirali tudi v naše 
medsebojne odnose, ki so dokaj 
po naši krivdi nepristni, površni, 
lažnivi in potem takem  nečlove
ški.

V sestranska rast osebnosti te r
ja  poglobljeno nego naše tenko
čutnosti. Težko bi dali prav ti
stim, ki menijo, da za rast oseb
nosti skrbi neka imaginarna 
družba. Pri nastajan ju  osebno
sti je lahko vsak posameznik so
ustvarjalec sedanjosti, zakaj 
kljub kolektivizaciji življenja 
osebnost ne izgublja svojega po
mena, nasprotno, visoko razvi
ta  osebnost postaja zahteva prav 
tega trenutka. Brez take pozi
tivne osebnosti, oborožene z zna
njem, čustvom in moralo, lahko 
zapade vsaka družba na nešteto 
brezličnih drobcev.

Tudi človeških odnosov se mo
ram o naučiti za vse življenje.

7.A DOBRO VOLJO

SMOLA
»Jaz imam pa res smolo.«
»Zakaj ?«
»Prijavil sem se k mornarici, 

da bi spoznal svet, pa so me do
delili v podmornico.«

POZNA URA
Jaka se pozno ponoči vrača do

mov; precej ga ima pod kapo. 
Ura bije dve. Ko gre mimo neke 
hiše, prebere napis na vratih: 
»Poučujem trobento, saksofon in 
trombon.«

»Strašno,« se zdrzne Jaka, »pa 
ob tej uri!«

POJASNILO
Dva m lada zakonca sta šla zve

čer v restavracijo. Ko sta večer
jala, je šla skozi restavracijo  le
pa, vitka dama. Nasmehnila se 
je m ladem u soprogu.

»Kdo je ta  ženska?« je strogo 
vprašala m lada soproga.

»Oh, draga, n ikar me ne spra
šuj, kdo je  to. Im el sem dovolj 
težav, preden sem ji razložil, 
kdo si ti!«

TINE IN KOVČEK
Tine je navadno s kozarcem 

v roki pričakoval novo ju tro . 
Zaradi tega so ga znanci večkrat 
zbadali. Nekega večera pa je  Ti
ne prišel v gostilno s kovčkom 
v roki.

»Kam potuješ?« so ga vprašali 
p rijatelji.

»Nikamor,« jim  je odgovoril. 
»Kovček sem vzel s seboj zara
di malomeščanov. Naj mislijo, 
ko se bom  zju tra j vračal domov, 
da prihajam  z železniške posta
je.«

Št. 3 — avgust 1970

O BODOČEM ZDRUŽEVANJU
SKLEPA TUDI »ŠKOLJKA«

IZ POREČA
Poreč, 19. 8. Na današnji seji 

delavskega sveta podjetja za ulov 
in predelavo ribe »Školjka« iz 
Poreča so razpravljali tudi o p ri
pravah na združevanje flot De
lamaris, Školjka in Mirna. Skle
nili so, da pristopi tudi njihovo 
podjetje k pripravam  za form i
ranje takega združenega podjet
ja.

Školjka iz Poreča je  eno naj- 
solidnejših podjetij za ulov in 
predelavo ribe na naši obali. Za
posluje ca. 400 delavcev in ima 
17 ribiških ladij. Že dolga leta 
sodeluje z Delamarisom. Dela
m aris nabavlja surovine in pro
daja izdelke za Školjko, školjka 
pa po vsakoletni pogodbi oskr
buje Delamaris s plavo ribo iz 
lastnega ulova. Školjka ima tudi 
sam ostojno organizirano prodajo 
sveže ribe.

RIBIŠKI PRAZNIK
12. in 13. SEPTEMBRA

Turistično društvo Izola je 
predlagalo, da organizira ribiški 
praznik 12. in 13. septem bra. Se
veda bo pri organizaciji ribiške 
ga praznika sodelovalo naše pod
jetje. Pričakujemo, da bo orga
nizacija ribiškega praznika letos 
boljša kot lansko leto.

Podjetje bo pripravilo sprejem  
za naše ribiče. Sprejem u in za
kuski bi prisostvovali tudi dele
gaciji ribičev »Školjke« iz Pore
ča in »Mirne« iz Rovinja. Naj
boljšim  posadkam  v preteklem 
obdobju nam eravajo podeliti 
posebno priznanje.

Prepričani smo, da bo tudi tisti 
del ribiškega praznika, ki ga pri
pravlja Turistično društvo, v ce
loti uspel.

DOLGOČASJE
N eka  soproga tako le govori 

prijateljici o svojem  m ožu. »Ah, 
kaj hočem , m oj je vedno  na po
tovanju. D om a je kom aj kak  
m esec na leto.*

»Hudo se dolgočasiš, kajne?*
»No da, tis ti mesec že nekako  

hitro  m in e . «

DA SI NE POKVARI DOPUSTA
—  Kaj, kom aj ste se vrn ili od 

dom a, in  že prosite za  nov 
dopust?

—  Veste, rad bi se poročil.
—  Zakaj se niste zdaj poročili, 

ko ste bili doma?
—  N isem  si hotel pokvariti 

dopusta!

»NAS GLAS« izdaja kolektiv Kombi
nata konzervne industrije »Delamaris« 
Izola. — U st ureju je  uredniški odbor 
skladno z 229. členom sta tu ta  kombi
nata Delamaris — Glavni in odgovor
ni urednik Davorin RESCIC. — Tiska 
tiskarna CZP Prim orski tisk Koper. 
List dobijo člani kolektiva brezplačno.


